
PROFESORUL ANTON ANTON:

„Universitatea de Construcþii
are deja proiecte de
inovare-cercetare pentru noul
val de fonduri europene”

Reporter: Universitatea Tehnicã
de Construcþii Bucureºti (UTCB) are
o activitate intensã în domeniul
cercetãrii ºi al inovãrii, reuºind sã
atragã multe fonduri europene în
acest scop. Aþi reuºit sã atrageþi
mai mulþi studenþi?

Anton Anton: UTCB este de sine
stãtãtoare. În rest, în toatã þara, fa-
cultãþile de construcþii sunt înglo-
bate în politehnici. Din pãcate,
Universitatea noastrã se pierde
între alte universitãþi bucureºtene
mult mai mari. Este vina noastrã cã
nu ºtim sã ne facem mult mai cu-
noscuþi ºi cã nu arãtãm cã toate lo-
cuinþele sunt fãcute de noi, nu de
juriºti sau de cei din IT ºi Automati-
cã. Am avut o surprizã neplãcutã
când am vãzut harta sectorului 2,
unde sunt trecute toate ºcolile, iar

Universitatea nu, în condiþiile în
care este singura de pe raza acestui
sector.

Suntem în aceastã situaþie ºi din
cauza faptului cã ne vedem de tre-
abã. Orice s-ar întâmpla, tot se
construieºte ceva în þarã.

Din pãcate, nu avem aflux mare
de studenþi, candidaþii la admitere
fiind sub 1 pe loc.

Dar mai este un aspect dincolo
de problema notorietãþii. UTCB
este o universitate grea ºi nu este
atractivã pentru studenþi. Un coleg
s-a dus recent la un l iceu în
Botoºani ca sã-i atragã pe elevi sã
vinã la Universitatea de Construc-
þii, prezentându-le cãminele mo-
dernizate, cantina, laboratoarele ºi
programele noastre. Un elev l-a
întrebat: “Îmi garantezi dumneata
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Finanþare

Universitatea Tehnicã de Con-

strucþii Bucureºti a pregãtit deja

proiectele de inovare-cercetare

pentru noul val de fonduri euro-

pene 2014-2020. Domnul pro-

fesor dr. ing Anton Anton,

preºedintele senatului Uni-

versitãþii, ne-a declarat cã

printre acestea se numãrã o

carcasã pentru turbinele eo-

liene, care sporesc randa-

mentul acestora, dar ºi un pro-

gram de cercetare legat de con-

ceptul „cetãþean-senzor”. Dom-

nul Anton ne-a mai spus despre

problemele sectorului de con-

strucþii, tendinþele tehnologice

ºi un proiect unic în lume de

împãrþire automatã pe districte

a reþelelor de apã municipale.



cã o sã trec la Pascu la beton?”.
Pentru profesorul Pascu este o
mândrie cã este atât de cunoscut
peste tot în þarã, dar pentru Uni-
versitate este o problemã.

Sigur cã nu pledez pentru scãde-
rea exigenþei, dar sunt adeptul
unei priviri raþionale legate de
“clienþii” pe care îi primeºti la intra-
re. Nu poþi sã admiþi în anul I stu-
denþi slab pregãtiþi, ca sã îi pregã-
teºti la nivelul cel mai înalt ºi sã nu
te intereseze cã ei nu înþeleg ce
semne faci pe tablã.

Cu toate acestea, Universitatea
produce ingineri constructori de
bunã calitate, care lucreazã în þarã
ºi în strãinate ºi câºtigã bine. Ingi-
nerii pregãtiþi de noi sunt cãutaþi ºi
au toate facilitãþile posibile pentru
cã sectorul construcþiilor este do-
meniul care moare ultimul ºi învie
primul. Când încep sã se învârtã
macaralele prin Bucureºti este clar
cã s-a terminat cu criza. Am auzit
lucrul ãsta la o coadã la pâine în
Bucureºti.

Reporter: Când aþi auzit asta pri-
ma oarã ?

Anton Anton: Acum vreo doi
ani, când un domn vorbea, la coa-
dã la pâine, cã se învârt macaralele
în nordul Capitalei ºi cã este un
semn cã s-a terminat cu criza. Este
o percepþie corectã.

Ar trebui sã vorbim deschis
despre ce se întâmplã în domeniul
construcþiilor.

La Medicinã au început sã fie pa-
tru pe loc la examenul de admitere
când preºedintele Colegiului Me-
dicilor a ieºit la televizor ºi a spus
cã nu mai avem medici pentru cã
toþi pleacã în strãinãte ºi câºtigã
bani buni. Am sugerat asociaþiilor
profesionale din construcþii sã se
plângã la televizor cã am rãmas
fãrã muncitori ºi specialiºti pentru
cã au plecat în afarã ºi câºtigã bani
buni. Este trist cã asta îi motiveazã
pe studenþi, dar, repet, nu putem
sã nu vorbim deschis despre acest
aspect.

Reporter: Dar patronatele se
plâng de ani de zile de acest lucru.

Anton Anton: Da, dar nu sufi-
cient de vizibil. În construcþii
responsabilitatea este foarte mare
pentru cã vorbim de multe vieþi
omeneºti. ªi munca este pe mãsu-
rã, dar ºi tehnologiile s-au schim-
bat.

Când am venit în Bucureºti în
1972 se vorbea de o proporþie de
20% cost de instalaþii ºi finisaje ºi
80% - cost al structurii în totalul
preþului de realizare a unui imobil.
Acum proporþia este de 50%-50%,
pentru cã au evoluat enorm siste-
mele. Partea de construcþii la roºu
s-a simplificat. Dar partea de insta-
laþii este complexã. Trebuie sã faci
un management al instalaþiilor din
clãdire cu control al tempe-
raturii, la costurile cele
mai mici posibile.
Vorbim în mod na-
tural de manage-
ment energetic al
clãdirii –, ceea ce
nu se întâmpla în
urmã cu câþiva ani
- pentru cã admini-
stratorul trebuie sã
scoatã cât mai puþini
bani din buzunar pentru
întreþinere ºi sã satisfacã cerinþele
exigente ale locatarilor.

Tãvãlugul tehnologiilor a venit
peste noi. La instalaþii ºocul este
enorm. În fiecare moment apare un
alt tip de instalaþie mult mai perfor-
mant. Ne vine foarte greu sã þinem
pasul cu ritmul acesta. Universitatea
ar trebui sã fie promotorul noului la
nivel de idee, dar, din pãcate, de
multe ori, noi suntem urmãritorii
tehnologiei.

Reporter: Deci cele mai multe
noutãþi tehnologice sunt pe partea
de instalaþii ?

Anton Anton: Da. ªi în domeniul
instalaþiilor de apã ºi canalizare
sunt foarte multe elemente de no-
utate privind tehnologia, materia-
lele de construcþii sau sistemele de
monitorizare. Acum eºti pierdut
fãrã monitorizarea sistemelor, care
permite controlul pierderilor, ran-
damentelor ºi costurilor.

Comisia Europeanã are un pro-
gram de cercetare legat de “cetã-
þeanul senzor”. Am condus o tezã
de doctorat în care a fost dezvoltat
acest concept. Cetãþeanul umblã
acum cu telefonul mobil perfor-
mant în buzunar, vede o baltã, o
fotografiazã ºi o posteazã pe o har-
ta interactivã a primãriei. Serviciul
o asigneazã sã vadã de unde este
avaria. Fotografia are o bulinã ver-
de pe harta interactivã, care devi-
ne roºie dacã primãria nu a rezol-
vat problema. Existã un orãºel în

SUA care a implementat acest si-
stem ºi despre asta este vorba ºi în
teza de doctorat.

Asta înseamnã cetãþeanul senzor.
Nu trebuie sã trecem indiferenþi pe
lângã avariile sistemelor.

Reporter: Dar nici la noi cetãþenii
nu sunt indiferenþi. Ei sesizeazã pri-
mãriile asupra avariilor.

Anton Anton: Da, dar sesizãrile
cetãþenilor trebuie sã devinã publi-
ce ºi sã fie un factor de presiune
pentru primãrii ºi companiile de
utilitãþi. Comisia Europeanã are în
septembrie un call de proiecte, în
care alocã fonduri importante pen-
tru cercetãri în acest domeniu. Uni-
versitatea de Construcþii va aplica

ºi suntem acum în discuþii cu par-
teneri. Nu trebuie neapãrat sã
avem partener o primãrie.

Mai avem problema gestionãrii
pierderilor de apã din reþea. În
principiu, reþeaua trebuie reînnoi-
tã în proporþie de 2% pe an. Noi nu
am modificat nimic în ultimii 50 de
ani la nivelul reþelelor de apã. Doar
am adãugat conducte. Deci nu
stãm glorios la acest capitol.

Reþeaua este supusã, ciclic, unor
eforturi. Ca sã aflu dacã reþeaua are
pierderi, atunci mã uit la consumul
de noapte. Dacã acesta creºte peste
medie, atunci am pierderi. Iar ca sã
aflu unde sunt pierderile, trebuie
sã împart reþeaua în districte, ca sã
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"Când
încep sã se învârtã

macaralele prin
Bucureºti este clar cã s-a

terminat cu criza. Am
auzit lucrul ãsta la o

coadã la pâine în
Bucureºti".



o pot controla pe zone. Nu ºtie ni-
meni în lume cum se împarte o re-
þea în districte în mod automat.

Ei bine, noi avem o lucrare de
doctorat în curs de finalizare, în
care autorul a inventat un model
de împãrþire pe districte, care poa-
te fi aplicat pe orice fel de soft de
modelare a reþelei. Soluþia nu este
perfectã, dar este perfectibilã.

Deci Universitatea nu stã, ci
desfãºoarã o activitate de pionie-
rat în domeniu, în privinþa cercetã-
rii ºi inovãrii ºi ne-am propus, în
perioada urmãtoare, sã facem cât
mai cunoscutã munca noastrã.

Reporter: Îmi puteþi da ºi alte
exemple de programe de cerceta-
re-inovare derulate de Universita-
te?

Anton Anton: Inovarea înseam-
nã sã modific un produs ºi sã îl pun
pe piaþã ºi sã am succes cu el. La
noi la departamentul de hidraulicã
l-am avut ca mentor pe profesorul
Dumitru Cioc, care a avut o activi-
tate remarcabilã de inovare în do-
meniul reþelelor de apã. El a creat
un soft care a optimizat reþeaua ºi
l-a pus pe piaþã. Am dezvoltat apli-
caþia în 30 de oraºe, în care au fost
opt i m i z at e r e þ e le le . A ºa se
întâmpla în urmã cu 15 ani, în pe-
rioada 1995-2005.

Proiectul s-a stins în mod natural
pe nt r u c ã am t r e z i t d or i nþ a
oraºelor de a avea astfel de softuri
proprii de modelare.

Am mai avut o inovare pe irigaþii,
unde în domeniu existã fenome-
nul denumit loviturã de berbec la
staþ i i le d e pompare , ad icã o
miºcare care distruge conductele
ºi staþiile dacã nu este controlatã.

Când se întrerupe alimentarea cu
energie brusc, apa o ia înapoi ºi
face praf staþia de pompare dacã
aceasta nu este protejatã. Tot pro-
fesorul Cioc a fost cel care a iniþiat
un grup de lucru ºi a creat sisteme-
le de protecþie pentru 2500 de sta-
þii din sistemul de irigaþii din þarã.
Acesta este un exemplu de inven-
þie ºi inovare cu aplicare directã în
economie. Sistemul a devenit ulte-
rior o rutinã în domeniu - de altfel,
Universitatea a lucrat dintotdeau-
na cu mediul de afaceri.

Reporter: La ce proiecte lucraþi
acum?

Anton Anton: Modernizãm un
tunel aerodinamic. Universitatea a
inventat un tunel care sã ne spunã
cum ne simþim noi, cetãþenii, pe
pãmânt, unde viteza vântului este
diferitã de zona în care zboarã

avioanele. Noi realizãm acum niºte
facilitãþi pe care puþini le au în
lume. Tunelul va ajuta la studierea
interacþiunii vântului asupra con-
strucþiilor.

Lucrãm de câþiva ani buni la acest
proiect, pe care l-am început anul
trecut pe fonduri structurale ºi în
septembrie va fi gata. Proiectul co-
stã circa 6 milioane lei, iar rezulta-
tele testãrilor noastre vor avea
aplicaþii practice peste tot în
construcþii.

ªtie cineva unde trebuie puse pa-
razãpezile, de exemplu? Nu. Noi
vom face o modelare ºi emitem o
soluþie practicã eficientã. Putem
rezolva, de exemplu, problemele
pieþelor pietonale, unde oamenii
nu pot trece din cauza vântului pu-
ternic. Modul în care bate vântul
depinde de clãdirile înconjurãtoa-
re, iar diferenþele de presiune pot fi
foarte mari de la o faþadã a unui
imobil la alta.

Piaþa construcþiilor cunoaºte fo-
arte bine Universitatea ºi avem o
colaborare foarte strânsã. Facem
tot felul de testãri ºi dezvoltãm tot
felul de aplicaþii.

De exemplu, Facultatea de Geo-
dezie are un sistem de scanare a
faþadelor clãdirilor, foarte impor-
tant pentru renovarea clãdirilor
istorice ºi reproducerea elemente-
lor de arhitecturã, în cazul în care
imobilul respectiv este foarte
degradat ºi trebuie reconstruit.

De asemenea, Universitatea de
Construcþii a încheiat un proiect
inovativ: Platforma Informaticã
pe nt r u I ng i ne r i a F lu i d e lor ,
www.piif.ro. Noi credem cã educa-
þia nu se mai face doar din cãrþi. Ti-

nerilor trebuie sã le oferi instru-
mente în spaþiul virtual. Platforma
este o bibiotecã pentru studenþi,
cu concepte clare, cu toate cãrþile
din domeniul hidraulicii scanate, la
care aceºtia au acces cu parolã. Am
pus ºi aplicaþii complicate, cu sof-
turi de calcul pentru reþelele de
apã ºi avem ºi laboratoare care
funcþioneazã pe internet.

Reporter: Vã pregãtiþi ºi pentru
noul val de fonduri europene dedi-
cate cercetãrii-dezvoltãrii?

Anton Anton: Da. Universitatea
are un portofoliu de proiecte lega-
te, în mare parte, de zona de ener-
gie eolianã. Eoliana este un fel de
moriºcã. Dacã îi punem o carcasã,
atunci avem un câºtig energetic
important, întrucât centrala eolia-
nã poate produce mai multã ener-
gie dintr-un vânt mai domol.

Studiem în continuare carcasa ºi
ne pregãtim pentru un proiect mai
mare, în care vom testa carcasa
într-un tunel aerodinamic.

Reporter: De ce credeþi cã rar
avem o construcþie gata la timp?

Anton Anton: Pentru cã nu sunt
asigurate sursele de finanþare. Eu
am fãcut experimente ºi am avut
construcþii gata la timp, pentru cã
le-am impus constructorilor sã nu
întârzie nici mãcar o zi. Altfel, nu-ºi
primeau banii. Dacã ai finanþarea ºi
specialiºti care sã urmãreascã
atent etapele execuþiei, atunci lu-
crãrile pot fi terminate la timp, fãrã
niciun fel de probleme.

Reporter: Vã mulþumesc!
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Prof. Dr. Ing. Anton Anton este

titular al Academiei de ªtiinþe

Tehnice din România, coautor a

ºapte cãrþi, din care una premia-

tã cu premiul „Anghel Saligny”

de cãtre Academia Românã, a 80

de articole, a 4 brevete de in-

venþie si a condus peste 125 de

contracte de cercetare. Domnia

sa a iniþiat ºi coordonat elabora-

rea Strategiei Naþionale pentru

Cercetare, Dezvoltare ºi Inovare,

a Planului Naþional de Cerceta-

re, Dezvoltare ºi Inovare II, iar

în perioada 2008 - 2012, a

condus activitatea de Cercetare,

Dezvoltare ºi Inovare din Uni-

versitatea Tehnicã de Construcþii

Bucureºti, in calitatea de prorec-

tor. Din 2012 este Preºedintele

Senatului Universitãþii.

"Universitatea produce
ingineri constructori de

bunã calitate, care
lucreazã în þarã ºi în

strãinate ºi câºtigã bine.
Inginerii pregãtiþi de noi
sunt cãutaþi ºi au toate

facilitãþile posibile pentru
cã sectorul construcþiilor

este domeniul care
moare ultimul ºi învie

primul".


